



# The National Association of Vocation & Formation Directors (NAVFD)

February 2021

## CREATING A CULTURE OF VOCATION AT MADONNA HOUSE LA CULTURE DE LA VOCATION À MADONNA HOUSE

Meaghan Boyd and Alex Do

The question of creating a culture of vocation is one that could not easily be ignored in our community. Madonna House is in a unique position because at our main centre in Combermere there are over 100 community members ranging in age from early 20s to early 90s and we



receive a few hundred guests into our home each year. Some stay only a week, some stay a whole year but either way they are thrust right into our family life of work, prayer and play.

The majority of our guests are young people who come with the same question in their hearts: what is God's plan for me? Perhaps these young people come because they want to know what God wants for them, but they stay week after week because they see Gospel foolishness lived out. They live an intimate family life with 140 extremely different individuals who are stumbling along together trying to live a dedicated life of poverty, chastity and obedience. They are thrown into a Christian culture where time moves with the liturgy and the seasons. They are challenged to take Christ's words of totality literally but are surrounded by a

La question de la création d'une culture de la vocation est une notion qui ne pourrait pas être facilement ignorée dans notre communauté. Madonna House occupe une position unique car, dans notre centre principal de Combermere, il y a plus de 100 membres de la communauté dont l'âge varie entre le début de la vingtaine et 90 ans, et nous recevons quelques centaines d'invités dans notre maison chaque année. Certains ne restent qu'une semaine, d'autres une année entière, mais dans tous les cas, ils sont intégrés à notre vie familiale, faite de travail, de prière et de loisirs.

La majorité de nos invités sont des jeunes qui viennent avec la même question dans leur cœur : quel est le plan de Dieu pour moi? Ces jeunes viennent peut-être parce qu'ils veulent savoir ce que Dieu veut pour eux, mais ils restent semaine après semaine parce qu'ils voient la folie de l'Évangile vécue. Ils vivent une vie de famille intime avec 140 individus extrêmement différents qui cheminent ensemble en essayant de vivre une vie dévouée de pauvreté, de chasteté et d'obéissance. Ils sont plongés dans une culture chrétienne où



Contact Us  
Contactez-nous  
[navfdco@gmail.com](mailto:navfdco@gmail.com)

Visit Us  
Visitez-nous  
[www.vocations.ca](http://www.vocations.ca)  
[www.navfd.info/](http://www.navfd.info/)

Like Us  
Aimez notre page  
on Facebook...  
NAVFD

Follow Us  
Suivez-nous  
on Twitter...  
[@NAVFD2](https://twitter.com/NAVFD2)

community who are imperfect, poor and little. Dedication to the Gospel is not divorced from littleness and imperfection and somehow that is an encouragement to them. What they desire is also what we desire, and it isn't impossible.



Still, living with this endless stream of guests leads us as a community to reflect often on how we can welcome them and share the Gospel with them. What do these young people desire? What do they need to follow their desire? What do they find here that helps them? What our guests share and reflect back to us sheds some light on these questions.

Many of our guests desire to make a gift of self. Though aspects of this seem terrifying or perplexing, they possess a real desire for totality even when they are discouraged from this type of commitment in favour of "options" to be left open. They wonder what it could look like in their everyday life if their gift of self was directed towards God alone.

What do young people tell us they need in order to follow this desire? They tell us they need silence, healing and challenge. Some amount of chaos and fragmentation will often be part of a young person's internal landscape because of our present culture. If silence is given and personal healing addressed they begin to know and hear God's voice. They need a basic or more full experience of Christ's love and mercy to move forward. Walking one on one with a young person, encouraging them to stand in difficulty or persevere even in little things that are challenging brings about a great freedom to act on God's word.

Practically speaking there are some ways that our community addresses these needs by just living our way of life. Some aspects of our life that guests often mention as being helpful are family life, wisdom and mentoring and liturgical rhythm.

le temps suit la liturgie et les saisons. Ils sont mis au défi de prendre les paroles du Christ au pied de la lettre, mais sont entourés d'une communauté imparfaite, pauvre et petite. Le dévouement à l'Évangile n'est pas séparé de la petitesse et de l'imperfection et, d'une certaine manière, cela les encourage. Ce qu'ils désirent est aussi ce que nous désirons et ce n'est pas impossible.

Pourtant, vivre avec ce flux ininterrompu d'invités nous amène, en tant que communauté, à réfléchir souvent à la manière dont nous pouvons les accueillir et partager l'Évangile avec eux. Que désirent ces jeunes ? De quoi ont-ils besoin pour réaliser leur désir ? Qu'est-ce qu'ils trouvent ici qui les aide ? Ce que nos invités partagent et nous renvoient nous éclaire sur ces questions.

Plusieurs de nos invités désirent faire un don de soi. Bien que certains aspects de cette démarche semblent terrifiants ou déroutants, ils possèdent un réel désir de totalité, même lorsqu'ils sont découragés de ce type d'engagement en faveur d'"options" à laisser ouvertes. Ils se demandent à quoi pourrait ressembler leur vie quotidienne si leur don de soi était dirigé vers Dieu seul.

De quoi les jeunes nous disent-ils avoir besoin pour suivre ce désir ? Ils nous disent qu'ils ont besoin de silence, de guérison et de défi. Une certaine dose de chaos et de fragmentation fera souvent partie du paysage intérieur d'un jeune en raison de notre culture actuelle. Si on leur donne le silence et qu'on leur parle de guérison personnelle, ils commencent à connaître et à entendre la voix de Dieu. Ils ont besoin d'une expérience de base ou plus complète de l'amour et de



la miséricorde du Christ pour aller de l'avant. Marcher seul à seul avec un jeune, l'encourager à résister en difficulté ou à persévérer même lorsque les petites choses sont difficiles, apporte une grande liberté d'agir selon la parole de Dieu.

Concrètement, notre communauté répond à ces besoins en vivant simplement notre mode de vie. Certains aspects de notre vie que les invités

At Madonna House loving one another is our main work and our guests are not excluded from this work. We are together A LOT and the demands of our family life are



high but living in a large multi-generational Christian family, eating three meals together, can be a welcome trade for the experience of relationships as distant, uncommitted or unstable. They experience and see arguments, crying, sickness, tiredness and lack of charity but they also experience generosity, forgiveness and genuine love. Like us, our guests must be connected and dependant on others. Having others love you even when they see you in utter poverty is an experience of the Mystical Body.

Our elders are quite popular with our young guests. There is a thirst for wisdom that was gained by experience and can be passed on to them. Our elders' presence reassures them that the Gospel can be lived throughout life's difficulties. They find it deeply healing to be listened to by someone who has enough wisdom and years to walk with them through their pain. Even the wisdom shared in learning how to make something with your hands or just take care of your belongings are parts of Christian life that help them become more human and whole.

Our life in Combermere has a strong liturgical rhythm which is very tied to the earth. This rhythm creates space for God and only allows very limited use of electronic devices. Our guests find peace as our life is not chaotic or noisy. However, it is very full and certainly isn't slow! It's full of work; growing and preparing food, endless maintenance jobs, wood to split and donations to sort. It's full of liturgy; daily mass, communal prayer and spiritual reading. It's also full of celebration; preparations for feast days, customs to bring feasts alive and time together eating, singing and playing. The focus

mentionnent souvent comme étant utiles sont la vie de famille, la sagesse, le mentorat et le rythme liturgique.

À Madonna House, s'aimer les uns les autres est notre principal travail et nos invités ne sont pas exclus de ce travail. Nous sommes BEAUCOUP ensemble et les exigences de notre vie de famille sont élevées, mais vivre dans une grande famille chrétienne multigénérationnelle, prendre trois repas ensemble, peut être un échange bienvenu contre l'expérience de relations non engagées, instables ou distantes. Ils vivent et voient des disputes, des pleurs, des maladies, de la fatigue et un manque de charité, mais ils font aussi l'expérience de la générosité, du pardon et de l'amour authentique. Comme nous, nos hôtes doivent être connectés et dépendants des autres. Être témoin des autres qui vous aiment même lorsqu'ils vous voient dans la plus grande pauvreté est une expérience du Corps Mystique.

Nos aînés sont très populaires auprès de nos jeunes hôtes. Il y a une soif de la sagesse qui a été acquise par l'expérience et qui peut leur être transmise. La



présence de nos aînés les rassure sur le fait que l'Évangile peut être vécu à travers les difficultés de la vie. Ils trouvent profondément réconfortant d'être écoutés par quelqu'un qui a assez de sagesse et d'années pour les accompagner dans leur douleur. Même la sagesse partagée en apprenant à faire quelque chose de ses mains ou à prendre soin de ses biens est une partie de la vie chrétienne qui les aide à devenir plus humains et plus complets.

Notre vie à Combermere est solidement ancrée dans un rythme liturgique qui est très lié à la terre. Ce rythme crée un espace pour Dieu et ne permet qu'une utilisation très limitée des appareils électroniques. Nos hôtes trouvent la paix car notre vie n'est ni chaotique ni bruyante. Cependant, elle est très remplie et n'est certainement pas lente ! Elle est pleine de travail; cultiver et préparer la nourriture, des travaux d'entretien sans fin, du bois à fendre et des dons à trier. Elle est pleine de liturgie, de messe quotidienne, de prière commune et de lecture spirituelle. Elle est aussi un lieu de célébration, de préparation des jours de fête, de coutumes pour rendre les fêtes vivantes et de temps passé ensemble à manger, chanter et jouer. Le centre

of our guest's life can become Christ. They can begin to find Him not only at mass or in the celebrations of feasts but in the kitchen or the fields. The Gospel can then be incarnated wherever life leads them.



It would be hard to overstate how much our guests enrich our life. They challenge us to live our own vocation authentically, to put into words our own experience of God and to preach the Gospel with our lives. We are so often encouraged by their example of love and service and how they embrace Christ in their own poverty. One could say it's a mutually beneficial experience where Christ gives himself to all through all.

de la vie de nos invités peut devenir le Christ. Ils peuvent commencer à Le trouver non seulement à la messe ou dans les célébrations des fêtes, mais aussi dans la cuisine ou dans les champs. L'Évangile peut alors s'incarner partout où la vie les mène.

Il serait difficile de surestimer combien nos hôtes enrichissent notre vie. Ils nous mettent au défi de vivre notre propre vocation de manière authentique, de mettre en mots notre propre expérience de Dieu et de prêcher l'Évangile par notre vie. Nous sommes si souvent encouragés par leur exemple d'amour et de service et par la façon dont ils accueillent le Christ dans leur propre pauvreté. On pourrait dire que c'est une expérience mutuellement bénéfique où le Christ se donne à tous à travers tous.



## CONTEMPLATING GOD'S CALL/ CONTEMPLER L'APPEL DE DIEU

Sr. Georgi Scavij, SSMI

I was one of 18 participants in the mid-year mini retreat for Consecrated Religious held on January 17, 2021, via ZOOM conferencing. The retreat, under the title "Contemplating God's Call" was facilitated by Bernadette O'Reilly, NDS and Larry Gillick, SJ. The very interesting moderators shared their vocation story with us and charged our "spiritual batteries" with positive guidelines.

The focus of this brief retreat was the passage from St. Luke (1:35-39), where we read about the apostles who heard about Jesus, felt the call and courageously went and stayed with the Master.

We in turn, were encouraged to return to the time when we first felt the call, to remind ourselves of the moment when our vocation was born. For thirty minutes, we reflected upon how we felt when we first heard the call, the evolvment and growth of our vocation and the people who walked with us on this new and unknown road. Following our time of contemplation, we had opportunity to share our

J'étais l'un des 18 participants à la mini retraite de milieu d'année pour les religieux consacrés qui s'est tenue le 17 janvier 2021, via un appel conférence ZOOM. La retraite, intitulée "Contempler l'appel de Dieu" a été animée par Bernadette O'Reilly, NDS et Larry Gillick, SJ. Les très intéressants modérateurs ont partagé avec nous leur histoire de vocation et ont rechargé nos "batteries spirituelles" de directives positives.

Le point central de cette brève retraite a été le passage de Saint Luc (1:35-39), où nous avons lu l'histoire des apôtres qui ont entendu parler de Jésus, ont senti l'appel et sont courageusement allés et sont restés avec le Maître.

À notre tour, nous avons été encouragés à revenir au moment où nous avons ressenti l'appel pour la première fois, pour nous rappeler le moment où notre vocation est née. Pendant trente minutes, nous avons réfléchi à ce que nous avons ressenti lorsque nous avons entendu l'appel pour la première fois, à l'évolution et à la croissance de notre vocation et aux personnes qui ont marché avec nous sur cette route nouvelle et inconnue. Après notre

*continued /continué*

reflection with small groups and insights with the whole group of participants.

During our sharing, we heard about the beauty and greatness of God. God called each of us in a special and individual way. He knocked on each heart in an exceptional manner and always at the perfect time. Just as the Apostles accepted something new, unknown and quite unusual in their everyday life, so it was for each one of us. We were challenged to take the values of our life as we were living at that time and exchange them for that which God had prepared for us. Some of us were even asked to leave our country in order to follow Him.



With each new day come new challenges and directions. They allow us to serve our brothers and sisters in a better way. These challenges often come in the form of listening to others' hearts. In return we strive to share God's love, peace, mercy, and forgiveness with the desire to feed hope in hungry souls. Sometimes, it is not easy. However, by trusting and relying on the graces of God, we allow modern, life-changing events to change us in a positive way which means to LIVE and GROW in God in the unique way in which God created each one of us.

I found this mini-retreat spiritually nourishing! I, and am sure every one of us, learned and stretched and received insights by listening to each other and sharing our story with each other. I am very grateful for the new friends that I made; friends with whom to walk with in prayer on the path to holiness.

temps de contemplation, nous avons eu l'occasion de partager notre réflexion en petits groupes et avec l'ensemble des participants.

Au cours de notre partage, nous avons entendu parler de la beauté et de la grandeur de Dieu. Dieu a appelé chacun de nous d'une manière spéciale et individuelle. Il a frappé sur chaque cœur d'une manière exceptionnelle et toujours au moment parfait. Tout comme les Apôtres ont accepté quelque chose de nouveau, d'inconnu et d'assez inhabituel dans leur vie quotidienne, il en a été de même pour chacun de nous. Nous avons été mis au défi de prendre les valeurs de notre vie telle que nous la vivions à cette époque et de les échanger contre ce que Dieu avait

préparé pour nous. Certains d'entre nous ont même été invités à quitter leur pays afin de Le suivre.

Chaque jour apporte de nouveaux défis et de nouvelles orientations. Ils nous permettent de mieux servir nos frères et sœurs. Ces défis se présentent

souvent sous la forme d'une écoute du cœur des autres. En retour, nous nous efforçons de partager l'amour, la paix, la miséricorde et le pardon de Dieu avec le désir de nourrir l'espoir des âmes affamées. Parfois, ce n'est pas facile. Cependant, en faisant confiance et en comptant sur la grâce de Dieu, nous permettons aux événements modernes qui changent la vie de nous changer de manière positive, c'est-à-dire de VIVRE et de CROÎTRE en Dieu de la manière unique dont Dieu a créé chacun de nous.

J'ai trouvé cette mini-retraite spirituellement nourrissante ! Tout comme ce fut le cas pour chacun d'entre nous j'en suis certaine, j'ai appris, approfondi davantage et reçu des enseignements en nous écoutant les uns les autres et en partageant notre histoire. Je suis très reconnaissante pour les nouveaux amis que je me suis faits ; des amis avec qui marcher dans la prière sur le chemin de la sainteté.

## CONFERENCE 2021: CALLING TO NEW HORIZONS

APRIL 26, 27, 28, 2021



We are thrilled to have participants registering for the conference from across Canada and around the world. This fulfills our hope that with an online conference, registrants would not be limited by who could physically travel to Newfoundland!

Since the conference presenters were invited to participate over two years ago now, life happens and one of our keynote speakers - Dr. Richard Gaillardetz and two of the workshop presenters are not able to participate for personal reasons.



Dr. David Deane

We are delighted to have as our new keynote speaker Dr. David Deane of the Atlantic School of Theology who will speak about the baptismal life as a life lived in relationship with the Holy Spirit. He will focus on some key moments in scripture, which show what the relationship with the Holy Spirit is like. He will also unpack Hildegard of Bingen's understanding of how we live out our vocation through a process where the Holy Spirit pollinates our natural gifts. The goal will be for participants to come to a greater understanding of how the Christian life, in terms of their roles in faith formation, social justice, evangelism, or any other role, is a life lived in relationship with the Holy Spirit in a very intimate way.

One of the new workshop presenters is Redemptorist Fr. Maurice Nutt whose mentor was Sr. Thea Bowman. His presentation at the NAVFD conference will be about Sr. Thea Bowman, her sense of vocation, how she followed her baptismal call and how she journeyed to the various "horizons" of her life and beyond.



Fr. Maurice Nutt



Fr. Santo Arrigo

The other new workshop leader is Fr. Santo Arrigo who is involved in Redemptorist Youth and Vocation Ministry across Canada and internationally. He will be speaking about Christus Vivit: From Paper to Practice. He will explore the gift and essence of the Apostolic Exhortation to Young People, Christus Vivit, and applying the scope and vision as a pastoral and missionary priority within the context of a religious congregation in Canada.

Registration forms for the conference in both English and French are available at [navfd.info](http://navfd.info). See you there!





## 55ISH AND UNDER RETREAT VIRTUAL 2021 AUGUST 8 -14,

An invitation Towards Hope

Sister Mary Rowell, csj

Registration begins March 1 and closes June 1, 2021 - email us at [aroundthewellretreat@gmail.ca](mailto:aroundthewellretreat@gmail.ca) .

## 55ISH AND UNDER RETREAT VIRTUEL 2021 8-14 AOÛT,

Une invitation à l'espoir

Sœur Mary Rowell, csj.

Consultez le site Web [aroundthewell.ca](http://aroundthewell.ca) pour plus d'informations.

### MEMBERSHIP/ADHÉSION

Membership

Being a member of NAVFD entitles you to receive the monthly newsletter, participate in NAVFD webinars, receive a lower rate on conference registration and have a presence of your congregation, organization, diocese on our website [vocations.ca](http://vocations.ca). The main reason though for becoming a member is to support the ministry of NAVFD which fosters a culture of vocations across Canada. Thank you for your support!

The membership form is attached for you to complete and mail or email to [navfdco@gmail.com](mailto:navfdco@gmail.com) and then either mail the fee or send it through PayPal in the **Donate** section of [navfd.info](http://navfd.info) which is:

<http://navfd.info/donate/>.

An interest in vocation or formation ministry is the criteria for membership.

Être membre de l'Association nationale des responsables des vocations et de la formation (NAVFD) vous donne le droit de recevoir le bulletin d'information mensuel, participer aux webinaires de la NAVFD, bénéficier d'un tarif réduit pour l'inscription aux conférences et avoir une présence de votre congrégation, organisation, diocese sur notre site web [vocations.ca](http://vocations.ca). La raison principale pour devenir membre

est de soutenir le ministère de l'Association nationale des responsables des vocations et de la formation (NAVFD) qui encourage une culture des vocations à travers Canada. Merci pour votre soutien!

Vous trouverez ci-joint le formulaire d'adhésion que vous pouvez remplir et envoyer par courrier ou par courriel à [navfdco@gmail.com](mailto:navfdco@gmail.com) et vous pouvez alors envoyer les frais par courrier ou utiliser PayPal dans la section « **Donate** » de [navfd.info](http://navfd.info), soit: <http://navfd.info/donate/>.

Un intérêt pour la pastorale des vocations ou de la formation est le critère pour devenir membre.

### ONLINE WORKSHOP FOR FORMATORS, VOCATION DIRECTORS, CONGREGATION LEADERS

ACT  
NOW!



*Trail-Blazing Formation – Courage and Hope in Uncertain Times*

“Do not follow where the path may lead, go instead where there is no path and leave a trail.” (Ralph Waldo Emerson)

Friday, **FEBRUARY 26** and Saturday, **FEBRUARY 27** 2021

**KEYNOTE SPEAKER:** TIMOTHY RADCLIFFE op

**PRESENTERS:** MARY ROWELL csj & PETER BISSON sj

Please see the next page for full information!

# Virtual Formator Workshop

## Trail-Blazing Formation – Courage and Hope in Uncertain Times

*Do Not Follow Where the Path May Lead,  
Go Instead Where There is No Path and Leave A Trail*

*Ralph Waldo Emerson*

**Friday, February 26 – Saturday, February 27, 2021**

**Keynote Speaker: Rev. Timothy Radcliffe, OP**

**Session Presenters:**

**Sr. Mary Rowell, CSJ**

**Rev. Peter Bisson, SJ**

This is an online event  
via  
Zoom Conferencing

This virtual Formator Workshop will provide an opportunity for vocation and formation ministers to dialogue and learn from one another on topics relevant to these unprecedented times:

- What is the impact of COVID-19 in the ministry of formation?
- How will we work for justice and equality in a COVID-19 world?

Presentations by our speakers will also offer participants a chance to gain new insights and to then pose questions for response during the Speakers Panel.

**Registration is Now Open - Cost: \$100.00 (CAD) per person**

Participant Name: \_\_\_\_\_

Religious Institute and Initials: \_\_\_\_\_

Email Address: \_\_\_\_\_

Telephone: (H) \_\_\_\_\_ (C) \_\_\_\_\_ (W) \_\_\_\_\_

### Payment Options:

**By Cheque:** Print and complete this form and mail with payment to:

The Southdown Institute  
Attn: Susan Davy, CSJ  
18798 Old Yonge Street  
Holland Landing, ON L9N 0L1

**Credit Card Payment:** please visit [www.southdown.on.ca](http://www.southdown.on.ca) / News & Events for payment by PayPal and then email this completed form to [sdavy@southdown.on.ca](mailto:sdavy@southdown.on.ca)

For further information, please contact Sr. Susan Davy, CSJ: [sdavy@southdown.on.ca](mailto:sdavy@southdown.on.ca)

**Sponsored By: The Southdown Institute**



### AGENDA OVERVIEW

#### Friday, February 26, 2021

7:00 pm - 9:00 pm Eastern Standard Time (ET)  
Welcome  
Workshop Overview  
Social

#### Saturday, February 27, 2021

10:00 am (ET) Opening  
10:15 am (ET) **Keynote Speaker:**  
**Rev. Timothy Radcliffe, OP**  
Small Group Discussions  
Large Group Discussion  
12:00 pm (ET) Lunch  
1:00 pm (ET) **Presentation 1:**  
**Sr. Mary Rowell, CSJ**  
Small Group Discussion  
**Presentation 2:**  
**Rev. Peter Bisson, SJ**  
Small Group Discussion  
**Panel Discussion**  
4:45 pm (ET) Closing  
5:00 pm (ET) Workshop Ends



# An Invitation Towards Hope

**Virtual Retreat**  
for Religious 55ish and Under  
who minister or are associated  
through their community to  
the Church in Canada.

**August  
8-14  
2021**

**Retreat Leader:**  
Sr. Mary Rowell, csj  
- bioethicist - spiritual companion - facilitator  
- ecological leader – educator -

This retreat will give us space  
as we continue to live through  
the COVID-19 pandemic,  
to name the struggles of the present  
as we continue on with hope  
as Eucharistic people.

How do we contemplate  
and take action as Church  
and support each other as religious?

**Cost: \$150**  
**Registration Deadline: June 1, 2021**  
**[AroundTheWellRetreat@gmail.com](mailto:AroundTheWellRetreat@gmail.com)**

